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Obrana není jen úkol vojáků. Šéf strategie od
Černochové hovoří o možné mobilizaci

parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Obrana-neni-jen-ukol-vojaku-Sef-strategie-od-Cernochove-hovori-o-mozne-
mobilizaci-734222

10.04.2023 19:41

Ředitel sekce obranné politiky a strategie Ministerstva

obrany Jan Jireš zdůrazňuje, že obrana je věcí celého státu

a celé společnosti. „Obrana země není úkol jen pro vojáky,“

uvádí v rozhovoru pro iROZHLAS.cz, v němž se věnuje

změnám strategických dokumentů, které mají reflektovat i

poučení z války na Ukrajině a jejichž součástí je i

mobilizace, která má mít několik fází.

Sdílej

Foto: mocr.cz 

Popisek: Budova Ministerstva obrany ČR

Jireš uvádí, že současná vláda má v bezpečnostní a obranné oblasti

mnohem větší ambice než předchozí kabinety. „Kromě toho, že jsou

stávající dokumenty staré, tak nová vláda má v oblasti obrany a
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bezpečnosti mnohem větší ambice. Oba dokumenty explicitně

uvedou původce největších hrozeb: Rusko, Čína, terorismus,“ uvádí

ke strategickým dokumentům v oblasti obrany a bezpečnosti.

Popsal, jaká poučení z ruské invaze na Ukrajině se do strategických

dokumentů promítnou, vyzdvihl zásoby a schopnost mobilizace: „Do

nové obranné strategie promítneme požadavek na to, aby si Česko

vytvářelo dostatečné zásoby všeho druhu, potřebné pro vedení

dlouhotrvajícího vojenského konfliktu vysoké intenzity.

Chtěl bych vypíchnout ještě jednu věc, která se tam objeví, a to je

problematika takzvaného válečného rozvinutí ozbrojených sil ČR,

lidově mobilizace. V případě nutnosti musíme být schopni zvětšit

naše ozbrojené síly a umět je zásobovat vším, co je pro vedení

vojenského konfliktu, obranné operace potřeba.“

Podle svých slov nerozumí tomu, že slova o mobilizaci vyvolala

v uplynulých měsících takový rozruch, když je znám branný zákon.

„To je něco, o čem náčelník generálního štábu (Karel Řehka, pozn.

red.) v uplynulých měsících několikrát veřejně promluvil, a vždycky

se to setkalo s velikým šokem a podivením. Přitom branná povinnost

a možnost mobilizace je něco, co v české legislativě bylo vždy

přítomno a nikdy odtamtud nezmizelo,“ pozastavoval se Jireš.

Dokumenty podle jeho slov podrobněji rozepíšou a stanoví, co by

schopnost mobilizace obnášela, kde jsou v této oblasti největší

nedostatky a jakým způsobem je napraví. Jireš věří, že brannou

povinností se podaří v budoucnu vzbudit více porozumění než

nevole. „Doufám, že nevole bude postupně ubývat. Chápu, že spousta

lidí byla překvapena, když to od náčelníka generálního štábu slyšela

poprvé,“ podotkl.

Zároveň naznačil, jak by taková hypotetická mobilizace mohla

vypadat. „Pokud se bavíme o hypotetické mobilizaci nebo schopnosti

mobilizovat, tak se bavíme o různých fázích. Nikdo nepředpokládá,

že by se jednalo o všeobecnou mobilizaci jako v roce 1938.

https://www.irozhlas.cz/zpravy-domov/jan-jires-ministerstvo-obrany-mobilizace_2304090600_gut
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Když se řekne v Česku mobilizace, představí si všichni rok 1938,

všeobecnou mobilizaci milionů vojáků. Když se o tom v praxi bavíme,

tak se bavíme o nuancovaném procesu, který zahrnuje x kategorií

záložníků a x fází, počínaje velice výběrovou mobilizací, která by se v

první řadě týkala lidí v aktivních zálohách.

Jedním z hlavních cílů a sdělení nových strategických dokumentů,

včetně bezpečnostní strategie a zejména obranné strategie, bude to,

že obrana země není pouze úkolem pro Ministerstvo obrany a

profesionálních ozbrojených sil, ale že to je něco, na čem by se měli

podílet všichni občané a celá společnost,“ dodal Jireš.

Psali jsme:

Pět, deset let... Válka NATO s Ruskem. Musíme

se připravit. Strašlivá slova v ČT. Z velení

armády

Žádné strašení, vzkazuje Řehka o válce. Musíme

se na ni připravovat, i když je mír

Mobilizace, rakety na Prahu? Rajchl tuší. S

generálem Řehkou je to jinak

Mobilizace: „Občané by nadávali.“ Vládní

materiál. Důvod křiku na Babiše?
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Líbil se Vám tento článek?

Nezávislost naší redakce můžete podpořit peněžitým darem v

jakékoliv výši bankovním převodem na účet:

123 - 4175230287/0100

QR kód obsahuje údaje k platbě, výši částky si určete sami.

Redakci PL můžete podpořit i zakoupením

předplatného. Předplatitelům nezobrazujeme

reklamy.

Jste politik? Zveřejněte bez redakčních úprav

vše, co chcete. Zaregistrujte se ZDE.

 
Jste čtenář a chcete komunikovat se svými

zastupiteli? Zaregistrujte se ZDE.

reklama
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Faktická chyba ve zpravodajství? Pomozte nám ji opravit.

Přezkoumat
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Ing. Josef Kott byl položen dotaz

Proč máme nejvyšší daň na potraviny v Evropě?

Chápu, že ji nejde zrušit úplně, ale proč nejde snížit? Třeba v

Německu je poloviční, co u nás, a to mají mnohem vyšší platy a

životní úroveň, možná i díky tomu. O lepší kvalitě potravin ani

nemluvím.

Odpověď na tento dotaz zajímá celkem čtenářů: 56

Další články z rubriky

19:35 Deset milionů ze státních peněz na „Kriegela“. Natočený film
možná vůbec nepůjde do kin

Sto patnáct let by právě dnes bylo Františku Kriegelovi. Funkcionář

KSČ, který se v srpnu 1968 jako …
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